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Looduskaitsjad pane-
vad linna parkmetsa-
de uuendamisele õla 
alla.

Mare Nõmmik

Tavaliselt istutatakse 
metsa kevadel võimalikult 
varakult, kuid tänavukeva-
dine põud ei soosinud met-
saistutamist. Seltsi istutus-
plaanid ohtu sattunud siis-
ki ei ole, sest  tänu vihmas-
tele ilmadele on mulla niis-
kus praegu istutamiseks 
ideaalne.

Eelmisel aastal istutas 
linnavalitsus Mahlamäe-
le Peedu tee äärde 4000 
männitaime. Samas piir-
konnas laiub hektari suu-
rusel maa-alal seltsi oma 
jõududega rajatav väike 
männisalu, kuhu möödu-
nud aastal istutati 1400 
männi- ja 400 kuusetaime. 

Tänavu lisandub sinna veel 
900 männitaime. Loodus-
kaitse Seltsi Elva osakon-
na liikmed laiendasid tä-
navu oma tegevuspiirkon-
da, istutades 200 männiis-
tikut ka Pargi tänava äärde 
gümnaasiumihoone taha.

Nii eelmisel aastal kui 
tänavu olid seltsile istan-
duse hooldamisel abiks lin-
na töö- ja puhkelaagri lap-
sed.

“Häda on selles, et linna 
parkmetsad on kogu aeg 
taandunud ehituste eest,” 
märkis seltsi Elva osakon-
na esimees Maido Urbas. 
“Seda, mis on juurde istu-
tatud, on liiga vähe ja seda-
gi ainult kohati. Seepärast 
on metsauuendusse and-
nud omapoolse panuse ka 
seltsi liikmed.”

Urbas lisas, et ka paljud 
eraisikud taotlevad mit-
mesugustel põhjustel luba 

oma krundilt puude raiu-
miseks, aga samal ajal ei 
taha keegi midagi asemele 
istutada.

“Kes endale Elvasse 
krundi muretses, pidi tead-
ma, et ta elab aedlinnas,” 
rõhutas Urbas.

Tema sõnul tuleks park-
metsades valida metsaistu-
tamiseks kohad, kuhu on 
tekkinud suured häilud, 
sest mänd vajab kasvami-
seks palju valgust. Kuuse- 
ja männiistikuid ei ole mõ-
tet istutada juurepessi levi-
kualale, sest nad nakatu-
vad juurepessi mullas le-
vivate eoste ja seeneniidis-
tiku kaudu. Küll aga sobi-
vad sinna juurepessi suh-
tes resistentsed lehtpuude 
istikud. Kõige vastupida-
vamad on liigirikkad sega-
metsad.

Istutamise kõrval on vä-
ga oluline sellele järgnev 

väikeste puutaimede hool-
damine ja istikute ümbert 
heina puhastamine.

“Mõnigi kord jätab istu-
tuse kvaliteet soovida, sest 
osa istikuid kaob suve jook-
sul suure heina sisse ja lõ-
puks hääbubki sinna,” rää-
kis Urbas. “Kahjuks on tä-
naseks kadunud ka osa eel-
misel aastal Mahlamäele 
istutatud 4000 taimest.”

Sellise olukorra vältimi-
seks niidetakse istutusriba-
delt enne istutustöid hein 
ning kõikide istikute asu-
kohad tähistatakse kepi-
kestega.

Mullapallikestega po-
titaimi ei istutata labida-
meetodil, vaid selleks ka-
sutatakse spetsiaalset is-
tutustoru, mida on füüsili-
selt kerge ja mugav kasuta-
da ning mille jõudlus on la-
bidaga istutamisest vähe-
malt kaks korda kiirem.
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Looduskaitsjad uuendavad 
hääbuvaid parkmetsi
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Arbi mänd võib 
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Elva naised 
käisid Kihnus. 
Lk 5

Valmis Elva 
kultuurilugu 
tutvustav voldik

Elva matkakeskuses 
saab kümne krooni eest 
osta Elva kultuurira-
dasid tutvustava voldi-
ku, mis annab ülevaa-
te Elva linna kultuuri-
looliselt väärtustatud 
paikadest ning on hu-
vitav nii külalistele kui 
mälu värskendamiseks 
ka oma linna inimeste-
le. Voldik juhatab kätte 
26 olulist kohta linnas, 
millest igaühe kohta 
leiab voldikust ka olu-
list teavet. Voldiku üks 
külg on täidetud ajaloo-
liste fotodega endisaeg-
sest Elvast, mis pärine-
vad Tiit Käsperi ja Tar-
tumaa muuseumi kogu-
dest. Teisel küljel on fo-
tod tänasest Elvast. Li-
satud on ka kaart, mil-
lel tähistatud kõik 26 
olulist kultuuriloolist 
paika.

Voldiku on koosta-
nud Tartumaa muusem 
ja Elva linnavalitsus, 
kujundas Kujundusko-
da. 

EPP

Elve Urbas (vasakult), Maido Urbas ja Karin Veskimäe panevad Mahlamäel, tulevases männisalus taimi mulda istutustoru abil. Fotod: Mare Nõm-
mik

TEADE
Seoses IX Elva Rat-

tamaratoniga on lau-
päeval, 25. juulil liiklu-
seks suletud Kesk tänav 
Pargi tänavast Põik tä-
navani kella 09 – 13.30 
ja Kalda tänav kella 12 
– 15.30.

Korraldajad vaban-
davad ebamugavuste 
pärast.

Väike männitaim pistetak-
se torusse.
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Arbi mänd võib olla 
palju vanem kui seni 
arvati.

Piret Lille

Teie ametinimetus 
Tartu ülikoolis on loo-
dusgeograafia lektor 
ning geoloogia ja pa-
leontoloogia filosoo-
fiadoktor. Avalikku-
ses tuntakse teid siiski 
kui dendrokronoloogi. 
Milles täpsemalt seis-
neb teie töö sisu? 

Dendrokronoloogia on 
puude aastarõngaste uuri-
mise teadus. Sellel on üsna 
mitmesuguseid rakendusi. 
Näiteks saab teha kindlaks 
mõisapargi vanade puude 
istutamisajad, samuti mõi-
sahoone ehitamisaja. Võib 
määrata vanaisa talu re-
hielamu täpse ehitusaja. 
Saab teha ekspertiisi palgi-
koorma päritolu kohta tea-
tud raiesmikult ja uurida 
kaevandamise toimet puu-
de kasvule, dateerida isegi 
tammetahvlitele maalitud 
maale jpm.

Mis tõi teid Arbi 
männi juurde?

Arbi männi juurde ah-
vatles 2008. aastal Ees-
ti Looduses ilmunud Enn 
Lumeti lugu, milles maini-
ti, et selle tähelepanuväär-
se männi vanus on tänini 
teadmata.

Kas uurisite veidi ka 
puu tausta? Milline on 
olnud Arbi männi sa-
jandeid vältav ajalu-
gu?

Arbi männi ajaloolist 
tausta aitas avada mu kol-
leeg Heldur Sander. Puu 
ajaloost suurt palju teada 
pole. Vaid seda, et kunagi 
lagedal põllumaal kasva-
nud mänd võeti 1935. aas-
tal looduskaitse alla. On 
teada ka legende, et puu 
oli istutanud Arbimäele ku-
ningas Karl XII. Minu da-
teerimise järgi oleks pida-
nud Rootsi kuningas istuta-
ma siia pea 40-aastase puu, 
võttes arvesse Põhjasõja ae-
ga, mil kuningas Eestimaal 
tegutses. Aga päris üm-
ber ma seda legendi ei lük-
kaks.

Kuidas üldse puu va-
nus teada saadakse?

Vastava torupuuriga 
puuritakse puutüvest välja 
peenike puursüdamik, mil-
lelt mõõdetakse aastarõn-
gaste laiused. Kui puursü-
damik ei ulatu puu säsini, 
mida väga jämedate puu-
de, nagu Arbi mänd korral 
ka juhtub, või on tüvi seest 
õõnes, siis pikendatakse 
graafikul aastarõngalaius-
te kumulatiivset graafikut 
kuni nullpunktini ehk säsi-
ni. Graafikujoone pikendu-
sena rakendatava trendi-
joone lõikepunkt ajateljega 
näitab puu kasvamise algu-
saega. Ajavahemik sellest 

tänapäevani on puu vanus. 
Tuleb muidugi arvestada, 
et puu kasvamine valitud 
trendijoone kohaselt on hü-
poteetiline ja võimalik on 
teatud veavahemik.

Kuidas mõjub puule 
puurproovi võtmine?

Suurt mõju puu tervi-
sele see umbes viie milli-
meetri läbimõõduga augu-
ke ei avalda. Kui puid lähe-
malt vaadata, siis näeme, 
et puudel esineb palju suu-
remaid tüvevigastusi, mille 
pind armistub ja kasvab aja 
jooksul kinni. Puurauguke-
se kohal männikorp kinni 
ei kasva, kuid uued aasta-
rõngad kasvavad servadelt 
üle augukese ja sulgevad 
selle mõne aasta jooksul.

Kas teie askeldami-
ne puu juures äratas 
ka naabrite tähelepa-
nu?

Jah, äratas loomulikult 
tähelepanu. Ma teavita-
sin oma soovist puud puu-
rida ja lähimatest majadest 
tulid inimesed mu tege-
vust vaatama. Arusaadav, 
et neile läheb korda kodu-
tänava suure männi tervis, 
ajalugu ja saatus. Kohtasin 

mõistvat suhtumist, pakuti 
abi puu mõõtmisel ja päriti 
tulemuse kohta.

Kui suur osa uuri-
musest tuleb veeta la-
boris, et saada tõenäo-
lised vastused esita-
tud küsimustele?

Puu puurimiseks ja üm-
bermõõdu mõõtmiseks ei 
lähe kokku üle poole tunni, 
kuid rohkem aega võtab la-
boris puurproovi aastarõn-
galaiuste mõõtmine ja nen-
dest puu vanuse rehkenda-
mine. Mõõtmiseks on vas-
tav mõõtmisaparaat ja va-
nuse arvutamiseks arvuti. 
Täpset laboriaega ma ei os-
kagi öelda, ehk nii mõned 
tunnid.

Kas võite nüüd pi-
dulikult teatada, mil-
lised olid Arbi männi 
vanuse määramise tu-
lemused?

Pidulikult ma seda ei 
teataks, pigem ütleksin ar-
giselt: Arbi mänd on prae-
gu umbes 330-350 aas-
tat vana. Oletuslikult võis 
puu seemnest arenema ha-
kata umbes 1650. aasta lõ-
pul. See tähendab, et proo-
vivõtukõrguseni 1,3 m jõu-

dis Arbi mänd arvatavasti 
1668. aastal.

See erineb varase-
matest pakkumistest 
pea pool sajandit ehk 
siis puud hinnati va-
rasemalt nooremaks. 
Kas selline vanus on 
Eestis või koguni maa-
ilmas erakordne?

See ei ole just erakord-
ne männi vanus ei Eestis 
ega maailmas, kuid Ees-
ti mändidel küllalt harva-
esinev vanus. Vaid vähesed 
männid Eestis on osutu-
nud samasse vanuserühma 
kuuluvaks. Oluline on see 
vast konkreetse, Elva lin-
na sümboliks peetava män-
ni vanusena.

Mis järeldusi sellest 
uurimisest tegite?

Väga konkreetse järel-
duse tegin: nõnda jämedate 
puude puurimiseks peaksin 
muretsema pikema puuri.

Arbi mänd on El-
va linna vapipuu. Mis 
te arvate, missugused 
peaksid olema edasi-
sed sammud sellise va-
na isendi eluea kaits-
miseks meie linnas? 
Kas puud tuleb nüüd 
kuidagi eriliselt hoida, 
et pikendada selle elu-
iga veelgi?

Puursüdamikus näha 
olevate aastarõngaste laiu-
sed näitavad, et Arbi mänd 
kasvab ka tänapäeval jõud-
salt, ilmutamata vanadus-
nõtruse märke. Arvan, et 
mingeid erilisi meetmeid ei 
ole puu poputamiseks vaja 
rakendada. Piisab, kui puu 
läheduses elavad inime-
sed ja kõik elvalased ja El-
va külastajad põlispuu suh-
tes edaspidigi lugupidamist 
üles näitavad ning ei teki-
ta talle vigastusi. Naabrid 
olgu endiselt tähelepaneli-
kud võimalike vandaalide 
suhtes, sest vaid vandaalid 
võivad tekitada meie ühis-
väärtustele korvamatuid 
kahjustusi.

On teil olnud või on 
plaanis veel erialaseid 
projekte Elva linnas?

Mõnda puud olen Elvas 
veel uurinud, näiteks oma-
päraste tüvearmidega män-
de Kesk tänaval Sinilinnu 
vastas. Tüvearmide pärit-
olu saladus selgus aga ko-
halike elanike abil – need 
on sõjaaegse laskmise jäl-
jed. Otse Elva linna puude 
uurimise plaani mul pole, 
kuid vajadusel olen valmis 
jõudumööda aitama.

Milline oleks teie sõ-
num elvalastele?

Ilusa rohelise linna ela-
nikele on liigne veel mingit 
sõnumit anda. Küllap el-
valased on niigi teadlikud 
oma linna võludest. Jääb 
vaid soovida senise loodus-
hoidliku mõtteviisi jätku-
mist ja avaldumist nii lin-
navalitsuse kui linnakoda-
nike tegudes.

Alar Läänelaid tõstab 
saladuseloori Arbi 
männi vanuselt

Kooliaasta lõpus ta-
bas Rõngu keskkoo-
li õpetajaid üllatus, 
kui direktor Rai-
vo Ruukel äkitselt 
omal soovil töölt 
lahkumise avaldu-
se kirjutas. Kollee-
gide sõnul sündis 
see pärast seda, kui 
Ruukel ühel päe-
val naases vallama-
jast, kus ta olla käi-
nud vallaametnike 
jutul. 

Sirje Veldi

Kui Rõngu kooli mate-
maatikaõpetaja ja valla-
volikogu liige Leili Jomp 
juunikuisel vallavolikogu 
istungil vallavanem Ai-
var Kuuskverelt aru pä-
ris koolidirektori äkilise 
töölt lahkumise põhjus-
te kohta, sai ta vastuseks, 
et koolidirektor lahkus 
omal soovil. Ka volikogu 
liikme Sulev Kuusi sõnul 
oli Raivo Ruukel ise aval-
danud soovi ära minna, 
sest tervis ei kannatavat 
rohkem direktori ametit 
pidada. 

Kuusi sõnul peaks aga 
kool keskenduma rohkem 
olulisematele asjadele, 
näiteks mõtlema sellele, 
miks 4 inimest ei lõpeta-
nud gümnaasiumit ja 14 
last ei sooritanud põhi-
koolis matemaatika ek-
samit.

“Matemaatika õpeta-
mise tase on koolis vä-
ga halb,” hindas Kuus is-
tungil.

Peagi lahkub ametist 
teinegi koolijuht, kaua-
aegne Rõngu kooli õppe-
alajuhataja ja matemaati-
kaõpetaja Arvet Silk, kes 
pole sugugi nõus väitega, 
nagu oleks Rõngu koolis 
matemaatika õpetamine 
viletsam kui mujal.

“Neljast kooli lõpeta-
nust kolm esitasid mate-
maatika eksami tulemus-

te peale apellatsiooni ja 
üllataval kombel need ka 
rahuldati. Seega vaid üks 
õpilane ei lõpetanud koo-
li,” ütles Silk, kelle sõnul 
on see üsna normaalne 
tulemus.

Arvet Silgu sõnul on 
Rõngu keskkoolist, mis 
seni on olnud väga vä-
hese kaadrivoolavusega 
lahkumas erinevatel põh-
justel veel mõned õpeta-
jad.

“Eks väikesi liikumi-
si ole ikka, aga põhikaa-
der on olnud Rõngu koo-
lis aastaid tugev ja püsiv,” 
märkis Silk.

Koostööd direktor Rai-
vo Ruukeliga hindas Silk 
heaks, kuid avaldas arva-
must, et ehk oli Ruukel, 
kes visa järjekindlusega 
valla eelarvel silma peal 
hoidis ja visalt koolima-
ja remonti nõudis, valla-
juhtidele tülikas. Silgu-
le jäi kummaline mulje 
ka sellest, et kohe pärast 
Ruukeli lahkumisaval-
dust läks koolimajas käi-
ma kauaoodatud remont.

Raivo Ruukel ei tee sa-
ladust, et vallajuhid talle 
kooliaasta lõpus mõista 
andsid, et ehk oleks aeg 
pensionile jääda.

“Hakkasin ehk ka lii-
ga peale käima, et re-
mont algaks vähemalt 
maikuus, siis olnuks ehk 
õppeaasta alguseks koo-
limaja rohkem korras,” 
ütles Ruukel, kelle sõnul 
muus osas talle nagu et-
teheiteid ei tehtud. “Aga 
koolis oli meil õpetaja-
tega väga hea koostöö ja 
tulemused olid normaal-
sed, igatahes mitte keh-
vemad kui teistes kooli-
des. Ehk ongi õige, et nii 
vana mees [Ruukel on 
67-aastane] peakski juba 
koju jääma.”

Rõngu keskkooli uueks 
direktoriks sai senine 
inglise keele õpetaja Ene 
Paks.

Matkakeskuse atel-
jees saab nüüd-
sest vaadata Elva 
harrastuskunstni-
ke maalide näitust 
ning neid ka osta.

Mare Nõmmik

“Kuna külastajad on 
varasematel näitustel 
tundnud huvi maalide 
ostmise vastu, tekkis meil 
mõte korraldada maali-
de näitus-müük,” rääkis 
matkakeskuse perenaine 
Merili Aasma, kelle sõnul 
jõuavad järgmisel näda-
lal näitusele ka naisselt-
si naiste valmistatud kä-
sitööd.

Kõige arvukamalt, kok-
ku 22, on näitusel kuns-
tiringi juhendaja Eha 
Anieri maale, kuid ka Hel-
le Ränneli, Maire Kochi, 
Maie Laiva ja Margoliina 
Undi töid. On nii maasti-
ku- kui meremaale, kuid 
ka pilte lilledest ja looma-
dest.

“Maalide kokkusaami-

ne on suur vaev, sest ini-
mesed häbenevad ja ei 
julge oma maale näituse-
le välja panna,” ütles Eha 
Anier. “Kõikide pildid on 
ilusad, kuna inimesed 
teevad neid südamega.”

Maalide hinnad alga-
vad 200 kroonist ning 
ulatuvad 9700 kroonini, 
aga hindade osas on või-
malik ka tingida. Näitu-
se kõige hinnalisem töö 
on Eha Anieri maalitud 
Arbi järv, mille eest küsi-
taksegi 9700 krooni, Elva 
saunamajast tehtud pildi 
võib soetada 7200 kroo-
ni eest.

Kõik maalid valmivad 
matkakeskuse ateljees, 
kus igal kolmapäeval 
käib maalimas kuus-seit-
se harrastuskunstnikku. 
Kompositsiooni pakub 
enamasti välja Anier. Eel-
misel kolmapäeval maali-
ti hommikul metsast kor-
jatud lillekimpu.

Näitusmüük kestab 
matkakeskuses kuu aega.

Matkakeskuses saab näha ja osta 
harrastuskunstnike töid

Rõngu koolis vahetuvad koolijuhid

ALAR LÄÄNELAID

 Sündinud 1951. aastal Tartus, õppinud Suure-Jaani 
keskkoolis, lõpetanud Tartu Ülikooli bioloog-botaanikuna 
ning kaitsnud sealsamas kandidaadikraadi rabamändide 
indikaatorlikust väärtusest.

 Hiljem kaitsnud Helsingi Ülikoolis filosoofiadoktori 
kraadi Eesti dendrokronoloogiast.

 Tema tegemistest saab ülevaate kodulehelt www.geo.
ut.ee/laanelaid/.

Alar Läänelaid Arbi mändi auku puurimas. Foto: Eve 
Lember
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MIS JUHTUS
Elvas

17.07 kl 19.20 ei olnud 
Timo (1987) autot juhti-
des turvavööga nõueteko-
haselt kinnitatud.

18.07 kl 21.50 sõitis 
jalgrattaga purjus Kaido 
(1971) ja kl 22.30 oli rat-
tasadulas purjus  Marko 
(1978).

19.07 kl 16.05 ajal sõi-
tis Hugo (1958) asulavä-
lisel teel kiirusega, mis 
ületas lubatud sõidukiiru-
se 20 km/h võrra, sõites 
kiirusega 114+/-4 km/
h. Kl 17.17 juhtis Andrus 
(1976) asulasisesel teel 
sõidukit lubatust kiiremi-
ni 16 km/h võrra, sõidu-
kiiruseks oli 69+/-3 km/
h.

22.07 kl 14.18 magas 
purjus Urmas (1951) Põik 
tänaval avalikus kohas. 

Rõngu vallas
13.07 kl 11.10 juhtis 

Arno (1964) mootorsõi-
dukit ilma kehtiva liiklus-
kindlustuse poliisita.

Samal päeval jäid asu-
lavälisel teel kiiruse üle-
tamisega kontrollijate-
le vahele kl 15.50 Renno 
(1976), kelle juhitud sõi-
duki kiirus oli 124+/-
4 km/h; kl 16.00 Ralf 
(1969), sõiduki kiirus oli 
144+/-5 km/h; kl 16.35 

Marko (1990), kes juhtis 
sõidukit kiirusega 122+/-
4 km/h.

17.07 kl 14.40 sõitis 
Inar (1983) asulavälisel 
teel kiirusega, mis ületas 
lubatud sõidukiiruse 24 
km/h võrra, tema kiiru-
seks oli 122+/-8 km/h.

21.07 kl 11.35 ajal juh-
tis Toomas (1990) sõidu-
kit asulavälisel teel luba-
tust kiiremini 43 km/h 
võrra.

Rannu vallas
Ööl vastu 15. juulit on 

Rannu alevikus varasta-
tud ühe osaühingu terri-
tooriumil pargitud ma-
sinatest diiselkütust. Ko-
gused ja kahju täpsusta-
misel. 

Nõo vallas
18.07 kl 04.33 ajal juh-

tis purjus ja kaitsekiivrita 
Martin (1990) mopeedi.

19.07 lõuna ajal käi-
sid päästjad Illi külas, kus 
maha kukkunud katkisest 
elektriliinist oli süttinud 
hein. Pärast elektrivoolu 
väljalülitamist kustutasid 
päästjad põlengu.

20.07 kl 11.24 ületas 
Marguse (1975) juhitud 
sõiduk liikluskorraldus-
vahendiga lubatud sõidu-
kiirust 16 km/h võrra.

LÜHIDALT

Möödunud pühapäeval 
kuulutas olümpiavõitja Er-
ki Nool avatuks kuni no-
vembrini kestva Elva jook-
susarja, mille kaugemaks 
sihiks on kujundada rohe-
lisest väikelinnast jooksu-
meka.

Lõõmava päikese kiuste 
võttis esimesest etapist osa 
sadakond spordihuvilist 
üle kogu Eesti, mudilas-
test kuni pensionärideni. 
Kolmekilomeetrise, küm-
nekonna tõsisema tõusu-
ga põhidistantsi võitis Mar-
gus Pirksaar ajaga 11.15,8, 
naiste arvestuses tuli esi-
meseks Karmen Alnek aja-
ga 15.21,7.

Erki Nool ütles avami-
sel, et loodetavasti aitab 
jooksusari taaselustada El-
va spordivõistluste tradit-
siooni ning viia linna ta-
gasi üle-eestilisele jook-
sukaardile. Ühtlasi mee-
nutas Nool, et Eesti murd-
maajooksu meistrivõistlusi 
peeti varem paar kümnen-
dit järjest just Elvas.

Sarja korraldaja, mitte-
tulundusühingu Elva jook-
susari juhi Priit Simsoni 
sõnul on Elvas Eesti pari-
mad looduslikud tingimu-
sed rahvaspordi harrasta-
miseks.

“Üheks kaugemaks ees-

märgiks ongi muuta Elva 
Eesti jooksupealinnaks,” 
ütles Simson. “Elva Jook-
susari on üks pisike samm 
sellel teel. Jooksusari on 
ennekõike rahvaspordiüri-
tus kogu perele, kuid kuul-
davasti kavatsevad järg-
mistel etappidel osaleda ka 
Eesti koondislased, nii et 
kõigil on võimalik end nen-
de kõrval proovile panna.”

Elva Jooksusarja toeta-
vad Sportland, Nike, A. Le 

Coq, Fotoluks, Elva Külalis-
temaja, Elva kultuurikes-
kus Sinilind ja Elva linna-

valitsus.
Täpsem info aadressil 

www.elvajooks.ee.

Erki Nool avas jooksusarja

Mina ei viitsinud 1. 
mail mõttetalgutele 
minna. 

Priit Simson, 
Eesti Päevalehe 
arvamustoimetaja, 
harrastusjooksja

Ähh, jututubasid ju en-
negi nähtud, mõtlesin. Ilm 
niigi ilus ja mis mul siin El-
va kodumaja terrassilgi vi-
ga peesitada. Kuid ära sa 
ütle, Minu Eesti sihid – 
mõelda mõni väärt mõte 
– ei läinud ometi meelest. 
Enam-vähem neil hetkedel 
küpseski üks mu mõlgutus 
poolvalmis mõtteks – Elva 
vajab üht kõvatasemelist 
jooksusarja, mis oleks kõva 
sari ka nende jaoks, kes ise 
Elvas ei ela.

Nagu ikka, pärines igat-
susteallikas minevikust. 
1990. aastate alguses tegut-
ses Elvas just selline jook-
susari, kus mürtsus muusi-
ka, loositi nokatseid ja rah-
vast tuli kokku ka hulga 

kaugemalt. See polnud pel-
galt jooks, see oli rahvapi-
du, mille üheks eestveda-
jaks oli hiljem Sportlandis 
tegevaks saanud Are Altra-
ja. Iga kuu peeti võistlus ja 
see andis motivatsiooni ik-
ka trennis käia. Kord joos-
ti ümber Elva ilusa pais-

järve, seejärel staadioni 
männimetsa all, siis jäl-
le Elva muusikakooli lühi-
keste, aga järskude tõusu-
dega mäel. Senimaani on 
meeles, kuidas läbisin mi-
tu tõusu tollase tubli laske-
suusataja Heidy Purga kan-
dadel.

Jooksuelu oli tollal üld-
se elav. Hilissügisel peeti 
Peedu-poolses metsas järs-
kude tõusudega Pirnaku 
jooksu ning massilisemat 
Elva tänavajooksu. Ja kui 
ma kümmekond päeva hil-
jem Tartu jooksumaratoni 
finišis kaaslinlase, laske-
suusakoondise liikme Priit 
Viksi juuresolekul sel tee-
mal nostalgitsema kukku-
sin, ütles ta konkreetselt: 
“Aga hakka ise tegema.” Ja 
mõttest sai otsus.

Õigupoolest on isegi pa-
tuasi, et Elva pole Eesti 
jooksusõprade vaieldama-
tu meka. Otse kesklinnast 
võib leida hunniku tras-
se, olgu tasaseks või mä-
giseks treeninguks, neist 

lähimad kolme pika lau-
ge tõusuga staadioni met-
sa kahekilomeetrine rada 
või siis muusikakooli mäe 
2,4 kilomeetrine üles-alla 
põhiring. Sealsamas kõrval 
asub Arbi järve ümber kul-
gev umbes pooleteisekilo-
meetrine pehme pinnase-
ga rada. Paar kilomeetrit 
eemal asuvad Pais- ja Vaik-
se järve ümbruse sambla-
sed rajad, millest mõnisa-
da meetrit eemal paikneb 
Tartu maratoni raja finiš. 
Sealt mõne kilomeetri kau-
gusel, Tartu poole lookle-
vad Pirnaku ja Vapramäe 
mägised teed, neist viima-
ne suisa 200-meetriste tõu-
sudega.

Mitte asjata pole El-
va ümbruse radu kiitnud 
ka Eesti seni parim pika-
maajooksja Enn Sellik ise. 
Jooksusari, mis nüüd al-
gab, kujutab endast väikest 
sammu selles suunas, et El-
va tähendaks kunagi jooks-
jatele sama, mis suusataja-
tele Otepää.

Erki Nool teeb lastega pärast jooksu lõppu venitusharjutusi. Foto: Kersti Koosa

TULEMAS
 Elva järvede jooks 16. august. 4 km ümber paisjärve ja 

Vaikse järve 2 ringi
 Elva rannajooks 5. september. 2,5 km, start Verevi 

rannast
 Vapramäe jooks 10. oktoober. 5 km, start Vapramäe 

parkla lähistel
 Elva tänavajooks 1. november. 5 km, start Sinilinnu 

kultuurikeskuses juurest

ARVAMUS Teeme Elvast jooksumeka

Se i k lusspord i sa r ja 
Swedbank Xdream selle 
aasta kolmas etapp toi-
mub 26. juulil Elvas ja 
selle ümbruses. Pühapäe-
val kell 10 stardivad Tar-
tumaa Tervisespordikes-
kusest ligi 850 sportlast 
pikale ja raskele võistlu-
sele.

Swedbank Xdream 
on neljast osavõistlusest 
koosnev seiklusspordi 
sari, kus kolmeliikmeli-
sed võistkonnad, liikudes 
jalgsi, jalgrattaga ja ka-
nuuga, läbivad kontroll-
punktidega maastikule 
tähistatud raja ning soo-
ritavad ettenähtud lisa-
ülesanded.

Kõigil huvilistel on 
võimalus ka ise alaga tut-
vust teha, selleks paku-
vad korraldajad võima-
lust osaleda avatud rajal. 
Avatud rajal aega ei võe-
ta, samuti võib võistleja 
ise valida, kui pikk dis-
tants läbida, kas liikuda 
jalgsi või rattaga. Avatud 
rajal võib osaleda üksi 
või võistkonnaga. Eelre-
gistreerimine ei ole vaja-
lik, piisab sellest kui osta 
võistluskeskusest kaart.

Kogu info seiklus-
spordisarja Swedbank 
Xdream ning ka Elva eta-
pi kohta on leitav aadres-
sil: www.xdream.ee 

Seiklussportlased vallutavad 
Elva ümbruse

Eesti linnade 40. suve-
mängudel, mis toimusid 
tänavu 27.-28. juunil Jõge-
val, osales 576 sportlast 17 
linnast.

Suurtest linnadest või-
tis Rakvere (järgnesid Val-
ga ja Narva) ja väikelinna-
de arvestuses oli parim El-
va (järgnesid Paide ja Tü-
ri). Jalgrattakrossis osa-
les 11, kergejõustikus 16, 
petangis 11, orienteerumi-
ses 9, meeste võrkpallis 12 
ja naiste võrkpallis 12 lin-
nade võistkonda.

19 linnajuhti 13 linnast 
võistlesid omavahel saali-
hokis, korvpallivisetes ja 
triblingus. Parimaks osu-
tus Elva abilinnapea Too-
mas Järveoja, järgnesid Jõ-
geva abilinnapea Kalmer 
Lain ja Otepää vallavanem 
Meelis Mälberg.

Sangpommi tõstis teis-
test paremini Jõgeva, järg-
nesid Rakvere ja Kunda. 
Orienteerumises oli El-
va Türi järel teine ja Põlva 
kolmas.

Igati ootuspärane oli El-

va esikoht ka jalgrattakros-
sis, kus enamikus vanuse-
gruppides elvakad eriti tei-
si linnu parematele kohta-
dele ei lubanud. M16 gru-
pis kuulus Elva jalgrattu-
ritele koguni kuus esimest 
kohta, samas vanuses tüd-
rukud panid kinni kolm 
esimest kohta. Esikohad 
saadi ka M ja M40 klassis, 
vaid N35 klassis pidi Elva 
leppima 7. kohaga.

Petankis võitis Otepää, 
Elva oli seitsmes. Kerge-
jõustikus oli parim Pai-

de, elvakad jäid viiendaks. 
Võrkpallis Elva naiskond ei 
võistelnud, mehed aga saa-
vutasid Rakvere järel teise 
koha.

Kohilas 27.-28. juu-
nil toimunud Eesti valda-
de XVII suvemängud või-
tis Tartu vald, Elva piir-
konna vallad neil ei osale-
nud. Eesti omavalitsusjuh-
te ootab aga ees veel teine-
gi suvine mitmevõistlus 6.-
7. augustil Kolga-Jaanis. 

EPP

Väikelinnadest oli parim Elva
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Esindatus peab ole-
ma mitmekesine. Lii-
givaene looduski on 
tegelikult nendesa-
made liikide väljasu-
remise märk.

Marek Strandberg,
EER esimene eestkõneleja

Otsedemok raat l i k ke 
mehhanisme on tegelikult 
paljude riikide korraldu-
ses. Ka meie põhiseaduses 
on selgelt välja toodud, mil 
moel kõrgeima riigivõimu 
kandja, rahvas nimelt, se-
da võimu teostab: Riigiko-
gu valimistega ja rahvahää-
letustega. Ent Eestis on rah-
vahääletuse algataja Riigi-
kogu, mitte rahvas ja või-
malik, et selle koha peal 
saabki alguse mõõdukas 
demokraatia vaesumine ja 
ühekülgseks muutumine.

Eestis on rahvahääletu-
se kogemusi koguni kaks: 
esimesel kiideti heaks meie 
uus põhiseadus ja teisel ot-
sustati liituda Euroopa Lii-
duga. Siinkohal aga kõnele-
me Šveitsi laadi otsedemo-
kraatiast, mis on süsteemi-
na ainus sellelaadne mit-
mekesise demokraatia kor-
raldus maailmas üldse.

Šveitsi kodanike 
võimalused?

Kui Šveitsis suudetak-
se koguda saja päeva jook-
sul 50 tuhat allkirja parla-
mendis vastu võetud sea-
duse vastu, pannakse see 
siduvale rahvahääletusele, 
kus otsustatakse lihthäälte-
enamusega, kas seadus jääb 
jõusse või mitte.

Teine võimalus on rahva-
algatus, mille puhul tuleb 
algatajail 18 kuuga koguda 
oma algatusele vähemalt 
sada tuhat toetajat. Parla-
ment saab seejuures esita-
da rahvaalgatusel hääletu-
sele pandud eelnõule oma 
vastupakkumise. Hääletuse 
läbiminekuks on vajalikud 
häälteenamused nii kan-
tonites kui üldrahvalikult. 
Antagu mulle siinkohal an-
deks tegelikkuses detailide 
ja nüansirohkema rahvaal-
gatuse korralduse sedavõrd 
napp ümberjutustus.

Otsedemokraatlikud init-
siatiivid Šveitsiski on põhi-
nenud ja põhinevad edas-
pidigi sageli emotsioonidel. 

Samas on võimalus ja otse-
demokraatliku mehhanismi 
rakendamisõigus siiski tee, 
mis on pannud ühiskonna 
koos tegutsema. Enamgi. 
Eestiski on palju kõneldud 
küll kodanike ja aktiivsete 
huvigruppide kaasamisest 
otsuste ettevalmistamisse 
ja langetamisse.

Šveitsi otsedemokraatia 
ajaloo ja kogemuse üks olu-
lisemaid järeldusi on aga 
see, et selle tulemusena ei 
hakka vohama mitte popu-
lism, nagu sageli peljatakse, 
vaid pikemas perspektiivis 
asub rahvas valdavalt toe-
tama valitsuse ja parlamen-
di initsiatiive. See ei tulene 
mitte asjaolust, et inimesed 
muutuvad paindlikumaks 
või aupaklikumaks võimu 
suhtes, vaid hoopis vastu-
pidi – võim õpib arvesta-
ma, kaasama ning koos toi-
mima.

Otsedemokraatia ei 
muuda demokraatlikku või-
mu märkimisväärselt kalli-
maks, kuid kohandab esin-
dusdemokraatliku võimu 
käitumise siiski ühiskonna 
ootuste ja vaba tahte loo-
muga. Seda kindlasti mitte 
absoluutselt vaid ikkagi pa-
rimal võimalikul moel.

Eesti ja 
otsedemokraatia?

Küsigem siis pigem juba 
nii: kus käib Eestis see ko-
dusõda, mida oleks vaja lõ-
petada?

Kohalikes omavalitsus-
tes. Mitte kõigis, kuid siiski 

paljudes, kus võimu ja rah-
va huvid on vastuolus. Ini-
meste eluruumi, harjumu-
si ja püsiväärtusi vaheta-
takse kahjuks liialt palju-
des omavalitsustes pelgalt 
ärihuvide vastu. Omavalit-
suste mõju inimeste vahe-
tu elukeskkonna üle on tõe-
poolest suur. Asjaolu, et tä-
na saab ühe protsendi oma-
valitsuse elanike allkirjade-
ga viia eelnõu volikokku, ei 
leevenda tekkinud olukor-
da karvavõrdki. Ühtse (ko-
difitseeritud) keskkonna-
seadustiku puudumine an-
nab jätkuvalt igale huvilise-
le oma tõe. Seda nii prakti-
lises asjaajamises kui koh-
tuvaidlusteski. See, mis tä-
na toimub, on kodusõda. 
Otsedemokraatliku sek-
kumise ja kaasarääkimise 
mehhanismid tulekski juu-
rutada ennekõike kohalikes 
omavalitsustes. See on ka 
hea koht harjutada, kogeda 
ja kohaneda, nii rahval kui 
võimukandjatel.

Kuna erakonnad ei kan-
na kohaliku võimu tase-
mel mitte niivõrd maailma-
vaadet kui oma huvisid, siis 
oleks lähim eesmärk otse-
demokraatlik omavalitse-
mine, mis kahandaks par-
teide rolli omavalitsemises 
ja sellel oleks kaugelt süga-
vam tähendus kui vabasta-
da koolijuhid vajadusest va-
lida järjekordsete valimiste 
järel taas sobiv partei, mil-
le abil katuseid parandada 
ja aknaid vahetada.

Reeglid, millest lähtu-
da, on aga senisest otsede-
mokraatia kogemusest tea-
da. Lävend, millest alates 
saab esitada oma initsiatii-
vi, ei tohi olla liialt kõrge. 
Arukas oleks, et see ei üle-
ta viit protsenti valijaskon-
nast. Peab olema ka piisa-
valt aega, et neid allkirju 
kokku saada. Riiklike kü-
simuste puhul peaks ole-
ma aasta kuni poolteist ae-
ga diskussioonideks. Sea-
duste vetostamise puhul tu-
leb leppida 3-4 kuuga ja sel 
moel siis muuta ka seaduste 
väljakuulutamise korda.

Omavalitsuse tihe-
dam olek võimaldab all-
kirja lävendi kogumise ae-
ga kindlasti vähendada 3-6 
kuuni. Oluline on, et oleks 
piisavalt aega ühtpidi arut-
eludeks ja teisalt ka oma-

valitsusele, et näiteks meelt 
muuta või veenvaid vastu-
argumente esitada.

Seadusloome on seadus-
loome ning otsedemokraat-
liku algatuse puhul tuleb 
algatajatele tagada ka asja-
kohane õigusabi, et nende 
poliitiline initsiatiiv sobiks 
seadusruumi. Abi ei tohi 
muuta ei algatuse sisu ega 
mõtet. Algatuse juriidili-
se õigekirja eest võiks meie 
oludes hea seista näiteks õi-
guskantsler. Nii saaksime 
vahetult kaasa aidata koda-
nikuühiskonna kujunemi-
sele ja tugevnemisele.

Võrdsest kohtlemisest 
lähtuvalt pole siduvale rah-
vahääletusele otstarbekas 
rakendada valijate väga 
suurt kohustuslikku kvoo-
rumit – veerand valijaskon-
nast oleks piir. Ja loomuli-
kult peab sedalaadi rahva-
hääletuste järele sõltuma-
tult valvama ka valimisko-
misjon või kohus. Ka see on 
arutelu küsimus.

On neid, kes lausuvad, 
et sellise otsustamismehha-
nismi juurutamine paneb 
vohama demagoogia, vali-
jatega manipuleerimise ja 
valijaskonna tüdimise lii-
ga paljudest rahvahääletus-
test. No on siis praegu läi-
nud teisiti? Kas Eesti polii-
tika ja otsuste vastuvõtmi-
sed on demagoogiavabad? 
Kas valijad, kellest märki-
misväärne osa peab lihtsa-
tel ainevahetuslikel põhjus-
tel olema korralikus mõõ-
dukas joobes, ei ole siis si-
hitud valimisreklaamide 
poolt manipuleeritud? Kas 
pidevalt kogutavad allkir-
jad erinevate initsiatiivide 
kaitseks ei näita siis tege-
likku vajadust sellise demo-
kraatialaienduse suhtes?

Eestimaa Rohelised esi-
tasid Riigikogule kohali-
ke rahvahääletuste seaduse 
eelnõu, mis sätestab reeg-
lid, kuidas neid rahvahää-
letusi läbi viia. Inimeste õi-
gus sekkuda valitsemisse 
ka valimiste vahepealsel 
ajal on vajalik ja isegi möö-
dapääsmatu. Otsedemo-
kraatia ja rahvahääletused 
esinduskogusid ei asenda, 
kuid täiendab. Kriisiajal va-
jatakse suuremat usaldust 
ja usaldades võimuvalikuid 
rahvale taastub ka usaldus 
võimu vastu.
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Inimeste eluruumi, 
harjumusi ja 
püsiväärtusi 
vahetatakse 
kahjuks liialt 
paljudes 
omavalitsustes 
pelgalt ärihuvide 
vastu.

Anniki:  Suvel oli tööd keeruline 
leida. Pidin väga kaua otsima. Lõpuks 
leidsin midagi kaubanduses, mis on 
füüsiliselt väga raske töö ja tasu väike. 
Ei olnud kõige parem valik. Eelmisel 
aastal ei oleks seda tööd valinud.

Oleg: Ikka on. Kas või hinnad on 
poes tõusnud, bensiin läks kallimaks 
ja läheb veel. Töö ja palga suhtes on 
veel korras, hirmu edaspidise ees ei 
ole.

Rene: Ikka on, sissetulek on ärite-
gevusest väiksem. Aga elu läheb eda-
si, perioodiliselt käib see üles-alla. See 
aeg tuleb kuidagi üle elada.

Grete: Suvel tahaks paljudel üri-
tustel käia, aga alati ei ole võima-
lik minna. Tööd ka eriti ei saa, seega 
peab palju asju ära jätma. Üritusi on 
nii palju, kuhu tahaks minna.

Maria: Minu mees suri kaks kuud 
tagasi, tal oli represseeritu pension ja 
me saime hästi hakkama. Praegu on 
meie peres kaks töötut ning tütrel on 
ainult väike töövõimetustoetus. Ela-
me kõik koos ühise perena ning meil 
on väga raske, nii psühholoogiliselt 
kui materiaalselt. Poest ei ole võima-
lik enam kõike osta.

Kerli: Palka on väga tunduvalt mõ-
jutanud. Kui kriis üle läheb, lubati pal-
ka tõsta ning sellele peab lootma. Het-
kel hirmu töökaotuse ees ei ole. Loo-
dame, et enam hullemaks ei lähe.

Liina: Veel ei ole, aga kui nad pen-
sioni kallale lähevad, siis küll. Talvel, 
kui küttekulud tõusevad, siis tuleb 
hambad varna panna. Siis ostad põ-
hiliselt kaerahelbeid ja keedad putru. 
Nad tahaksid pensioni maksustada – 
see on küll viimane sigadus.

Küsis Mare Nõmmik

Otsedemokraatia kui 
võimalus

Kuidas majanduskriis on teie elu 
mõjutanud?

TÄNAVAKÜSITLUS

Ehkki Murumuna ehi-
tajad olid pärja Murumu-
na juurdeehituse sarikate-
le püstitanud juba eelmisel 
nädalal, jõudis tellija ehk 
linnavalitsus ja lasteaiape-
re ehitajaid tänama nelja-
päeval.

Sarikapärja järele saa-
deti abilinnapea Toomas 
Järveoja (pildil paremal), 
julgestuseks kaasas objek-
tijuht Erki Vutt (vasakul).

Pärast pärja katuselt al-
la toomist korraldas aga 
lasteaia õppealajuhata-
ja Heliise Ritso ehitajate-
le teatevõistluse, kus kõi-
gepealt tuli kinniseotud 
silmadega leida üles põ-
randal olev pudel, seejärel 
osata pisut kirjutada, tun-
da numbreid, puhuda õhu-
palli, teha mänguautoga 
vigursõitu ja lõpuks õhu-
pall pauguga puruks istu-

da. Ülekaalukalt võitis kõik 
võistlused Erki Vuti mees-
kond.

Tellija kostitas ehitajaid 
supi, kringli ja kohviga. Et 
maja ikka pikalt püsiks, pa-
kuti igale mehele ka pitsi-
ke haljast.

Järgmine suurem pidu 
tuleb pärast 15. novembrit 
juba Murumuna uues ava-
ras saalis. 

EPP

Murumunas peeti sarikapidu
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Peagi 40 saav Kalle 
Kruus vahetas hiljuti 
oma linnakorteri mõ-
nusa maakodu vas-
tu ning leiab, et ene-
seteostuseks ja oma 
unistuste elluviimi-
seks sobib talle kõige 
paremini just maalä-
hedane eluviis.

Mare Nõmmik

Mis on Tamsal sel-
list, mida Elvas ei ole?

Elvas Eha tänava kor-
teris oli meil vaid neli sei-
na, Tamsal oli meil esialgu 
vaid suvemaja. Paari aasta-
ga oleme jõudnud selle üm-
berehitusega nii kaugele, 
et see sobib aastaringseks 
elamiseks ning hiljuti ko-
lisimegi Elvast hoopis ära. 
Siin elada on hoopis teine 
asi. Kõik on enda oma, nii 
maja, kõrvalhooned, õu, 
aed, kasvuhooned kui ga-
raaž, kus on talvel hea no-
kitseda. Siin on vabadus 
palju suurem ja võimalusi 
igasugusteks tegevusteks 
palju rohkem. Maaläheda-
ne elu on üldse palju mõnu-
sam ja see sobib meie pere-
le hästi.

Kas kavatsete siin 
ka loomi kasvatada või 
põllumaad harida?

Meil on kaks koera ja 
15 kana ning nendest pii-
sab täiesti. Panime kana 
hauduma, kana all oli kuus 
muna, kuid nendest saime 
vaid ühe tibupoja, sest ha-
rakas varastas pesast mu-
nad ära. Meil on palju hara-
kaid ja vareseid, sest siinsa-
mas kõrval on kuivati. Põl-
du harida me ka ei kavat-
se, aiamaast ja kasvuhoo-
netest piisab täiesti.

Kust on pärit teie 
huvi aianduse vastu?

Tegelikult mul mingit 
aiandusalast haridust ei 
ole, kõik vajalikud osku-
sed on elu jooksul töö kõr-
val õpitud. Erialalt olen au-
toremondi lukksepp, kuigi 
seda ametit ma eriti pida-
nud ei olegi.

Aga aiandusega tegele-
sin Venemaal, Brjanskis sõ-
javäes olles. Olin seal val-
vur ning teiseks tööks oli 
mul sõjaväe tarbeks sibula-
te ja kurkide kasvatamine. 
Seal oli köetav kasvumaja 
ja lisaks kurkidele ja sibu-
latele pidin seal ülemuste 
jaoks ka kallasid kasvata-
ma. Sealt saingi esimesed 
aiandusalased kogemused, 
mis nüüd on marjaks ära 
kulunud.

Elvalane sai minust 90-
ndatel aastatel, töötasin 14 
aastat Elva teedevalitsu-
ses kivipurustusmasinisti-
na. Lahkusin sealt seetõttu, 
et töö oli raske ja rutiinne 
ning tervistkahjustav vib-
ratsiooni, tolmu ja müra 
tõttu. Ma ei tahtnud noore 
mehena seal rohkem oma 
tervist rikkuda.

Kas majanduskriis 
on teie pere elu mõju-
tanud?

Enne majanduslangust 
oli mul võimalik tööd saa-

Tahaksin elus midagi 
saavutada

da ehitustel ja teenida pii-
savalt, et toime tulla. Nüüd 
on olukord muutunud, vä-
hemalt siinkandis enam 
ehitustööd saada ei ole, mi-
nu töövõimetustoetuse kõr-
val on pere sissetulekualli-
kaks kurgi- ja tomatikasva-
tus ning minu väiksed ju-
hutööd. Kahjuks on koha-
pealne elu küllaltki välja 
surnud, tööd tuleb mujalt 
otsida. Ka toidu- ja töös-
tuskaupu tuleb ostmas käia 
kas Elvast või Tartust. Siin 
käib küll autokauplus, aga 
sealsed hinnad on kõrge-
mad kui poes.

Kas kurgi- ja toma-
tikasvatus tasub end 
ära?

Tasub ikka, pealegi on 
see tegevusala minu jaoks 
kutsumuseks ja meeldib 
mulle. Olen kurke ja to-
mateid kasvatanud juba 
15 aastat. Praegu on mul 
ühes kasvuhoones kurgid 
ja teises tomatid. Kui tööd 
ei ole, tulebki rõhuda kur-
gi- ja tomatikasvatuse pea-
le. Nendega on ka piisavalt 
vaeva. Taimede hooldami-
sel on mulle abiks abikaa-
sa Sveta, kes on praegu lap-
sepuhkusel. Kurke ja toma-
teid peaks jätkuma nii oma 
perele kui ka müügiks, ju-
hul kui taimi mõni haigus 
ei ohusta. Osa kaupa oste-
takse mul kodust ära, osa 
aga pean ise kuskil turus-
tama. Igasugune raha on 
äraelamiseks teretulnud, 
ükskõik, kui suur või väike 
see on.

Mida elult soovite?
Ma ei taha oma elu tüh-

jalt elada, nagu tänapäeval 
paljud noored, kel puudub 
elu eesmärk. Kõik nad ta-
havad elus kergelt läbi saa-
da. Mina tahaksin eelkõige 
oma elu korda saada. Kahe 
aastaga olen jõudnud oma 
maja ehitusel väga palju 
ära teha, sest siin oli varem 
olemas praktiliselt vaid 

karkass. Teha tahaksin veel 
palju ja majaehituse tööd 
lõpule viia, kui ainult ra-
ha jätkuks. Kui kõik tehtud 
saab, võiks sellest tulla üks 
Tamsa kaunim maja.

Tahaksin aeda juurde is-
tutada õunapuid ja marja-
põõsaid. Abikaasa kavat-
seb tulevikus hakata ka lil-
li kasvatama.

Selliseid, kes minu moo-
di möllavad ja mässavad, ei 
olegi siin ligidal. Kõik, mis 
ma oma kätega valmistan, 
on mõeldud endale ja oma 
perele.

Edaspidiseks, kui see 
kõik tehtud saab, on mul 
vähemalt sada plaani, kuid 
palju oleneb sellest, kuidas 
Eestis elu läheb. Tahaksin 
teha midagi, mida senini 
pole teha saanud. Kasvõi 
reisida.

Te ei tegele ju ainult 
ehituse ja aiapidami-
sega?

Armastan jalgrattaga 
sõita, kuid minu kõige pi-
kemad jalgrattamatkad ei 
ületa tavaliselt kümmet ki-
lomeetrit. Kõige rohkem 
aga armastan midagi pui-
dust meisterdada. See on 
mul nagu üks varjatud an-
ne, mis nüüd on välja löö-
nud. Tegelikult algas see 
siis, kui lühikest aega ehi-
tusfirmas OÜ Almars töö-
tades märkasin, et puidust 
on võimalik teha ilusaid 
ja põnevaid asju. Ehitasin 
abikaasale õue kiige, poja-
le Ragnarile mänguvälja-
ku. Tema on küll alles aas-
ta ja viie kuune, kuid küll 
tal selle vastu varsti huvi 
tekib. Mänguväljakuid on 
minult ka teised tellinud.

Milliseid lilli ootate 
sünnipäevaks?

Sobivad kõik meie met-
sades ja aedades kasvavad 
lilled, kuid roose ma ei ar-
masta, sest mul on seoses 
rooside ostmisega halbu 
kogemusi.

ELVA POSTIPOISS
233, 16.07.1999

 Vetelpäästjate arva-
tes oli tipp-päevadel 
Verevi rannas 3500-
4000 inimest.

 Maaspordimängude 
kavasse oli taas üle 
pika aja lülitatud jalg-
rattasport, sedakorda 
küll mägirattaga sõit. 
Sellel võistlusalal sai 
Elva Tartu valla järel 
teise koha.

 Linn ostab riigihan-
ke korras Kalda 11 
hoonestatud kinnistu 
suurusega 3883 m² õi-
gusjärgsetelt omanikelt 
900 000 krooni eest 
muusikakoolile.

 Elva osales väikelin-
nade 30. suvemängu-
del Põltsamaal. Pare-
mad saavutused olid 
II koht naisveteranide 
võrkpallis, Agur Ostraki 
I koht 100 m jooksus ja 
II koht 1500 m jooksus, 
Marek Kalmuse I koht 
jõumehe kolmevõist-
luses.

 Abeli Ärikeskuse 
kauplustes maksis 
Löfberg Lila 0,5 kg 
kohvipakk 49.90.

ELVA POSTIPOISS
234, 23.07.1999

 Elva lasketiiru kogu-
nesid Narva pataljoni 
omaaegsed sõja-
mehed. Kohal oli 90 
meest.

 Sinilinnu kohvikus 
anti pidulikult kätte 
sünnitunnistused Elva 
väikseimatele kodani-
kele – Rain Sülla, Liis 
Kaaver, Elinora Sild, 
Koit Planken, Marge 
Kurrik, Kristjan Püh-
vel, Kaisa Kruus, Triin 
Mirjam Tark, Kaisa Lii-
na Keps, Romeld Hugo 
Vanker.

 Verevi järvel peeti 
Eesti pikamaaujuja-
te seeriavõistluse V 
etapp. Elvalastest saa-
vutas oma vanusegru-
pis teise koha Herold 
Saare.

10 AASTAT

JUUBILAR Hobiaednik Kalle Kruus

Kalle Kruus koos pisipoja Ragnariga koduõues Tamsal. 
Foto: Mare Nõmmik

Elva lauluansamblil 
“Mis sest” ja headel sõp-
radel Kongutast oli jaa-
nilaupäeval harukordne 
võimalus osaleda üldtant-
supeo tule süütamise üri-
tusel kaunil Kihnu saarel.

Rõõm oli kohtuda võr-
ratu ja vitaalse Kihnu Vir-
vega ning esineda koos te-
ma pereansambli ja Audru 
Jõelaevanduse Pundi pil-
limeestega, Tartu tantsu-
rühmaga Veskiratas, folk-
loorirühmaga Röntyskä, 
ingerisoomlaste segakoo-
ri lauljate, Sindi rahva-
tantsurühma Murueided 
ja loomulikult Kihnu rah-
vamaja taidlejatega, kes 
lummasid kõiki oma kau-
nite rahvariietega.

Meid võttis vastu rah-
vamaja rõõmsameelne ju-
hataja Veera Leas. Tun-
dus nagu oleksime tema-
ga juba varemgi kohtu-
nud. Suur tänu sulle, Vee-
ra, et just selline oled, na-
gu olema peab!

Kell 12 päeval oli peo-
platsil peaproov, õhtul 
kell 9 algas pidu. Jaanitu-
leks süüdati vana tõrva-
ne paat.

Esineda said kõik kut-
sutud, suurim rõõm oli 
laulda ja tantsida Kih-
nu Virve loodud laulu-
ga “Mere pidu”, mis oli 
ka üldtantsupeo kavas. 
Meie ansambli laulu “Mä-

lestuste valss” saatel tant-
sis Veskiratas ja Muruei-
ded. Jaanitulest süütas 
tantsupeo tule kunstiline 
juht Ülo Luht ja rongkäi-
guga viidi tuli hoiule rah-
vamaja veevõtuhoidlas-
se lilledega kaunistatud 
lootsikule. Lauldi “Iest 
iest jõlusad naesõd”, “Siäl 
kaugõl kaugõl merel” ja 
palju teisi kauneid laule.

Järgmisel päeval tegi-
me ringsõidu väikesel, lil-
lederohkel Kihnu saarel, 
külastasime Kihnu vast-
remonditud muuseumi, 
käsitööpoodi ja randa. 

Kojusõit praamiga Pär-
nusse kestis 2,5 tundi ja 
möödus laulu, pillimängu 
ja tantsu saatel. Rootslas-
tega koos tuli “Mere pidu” 
mitmel korral uuesti laul-
da, nemad omas keeles.

Tahan südamest tä-
nada Elva linnavalit-
sust, Konguta vallava-
litsust, AS-i Olerex, OÜ 
Terrax Varumine, Tartu-
maa muuseumi, provii-
sor Kai Muru, Kersti Koo-
sat, Leelo Suidti, Sirje Vil-
jamaad, Maie Altrajat, 
Palmi Uibut, Elo Kaseta-
lu, Ingrid ja Astrid Tam-
me, Endel Koppelit tore-
dale sõidule kaasaaitami-
se eest. Suured tänud ka 
laulukaaslastele!

Milje-Küllike Muttik, 
lauluansambli juhendaja

TEATED

Selle suve elamus

Elva Linnavolikogu 
15.06.09 otsusega nr 39 
kehtestati Tartu mnt 3 
katastriüksuse detailpla-
neering.

Elva Linnavolikogu 
15.06.09 otsusega nr 40 
võeti vastu Mahlamäe tn 
1c kinnistu detailplanee-

ring. Avalik väljapanek 
toimub 27.07-07.08.09 El-
va linnavalitsuses, Kesk 
32, tööpäevadel kl 9-12 
ja 14-17.

Eesmärgiks on kinnis-
tu jagamine kaheks ela-
mukrundiks, õigusliku 
aluse loomine hoonestu-
se projekteerimiseks.

Kihnu rahvamaja juhataja Veera Leas juhatas külali-
sed lahkelt õigesse kohta. Foto: Ingrid Tamm
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11. juulil sõideti Pär-
nus lennuvälja motopar-
gis motokross Pärnu Ku-
ningas 2009, mis oli ka 
quadreisseritele Eesti ka-
rikavõistluste kuuendaks 
etapiks. Esimeses sõidus 
asus võistlejaterivi etteot-
sa Rinalds Dislers-Kirilko, 
Raik ja Kangur tema jä-
rel. Neljandalt kohalt tul-
nud Meelis Jürgenson suu-
tis pärast kuuendat ringi 
Kirilkost mööduda ja sel-
lega ka endale sõiduvõi-
du kindlustada. Teiseks tu-
li Rinalds Dislers-Kirilko ja 
kolmandaks kümnendalt 
kohalt tulnud Helari Järv. 
Kait Kompus lõpetas seits-
mendana.

Teises sõidus asus taas-
kord võistlejate rivi eesot-

sa Rinalds Dislers-Kirilko, 
tema järel Kangur ja Õu-
napuu. Pärast stardikur-
vi kaotas Henri Mündi esi-
meses hüppes oma masi-
na üle kontrolli ja kukkus 
ning katkestas sõidu. Esi-
mesel tiirul kukkus Meelis 
Jürgenson ja tuli avaringilt 
kahekümnendana, kuid lõ-
puks suutis end sõita ka-
heksandale kohale. Kol-
mandal tiirul kukkus õn-
netult Janis Kirilko. Kahek-
sandal kohal sõitnud Helari 
Järv kukkus kaheksandal 
tiirul jalaraua purunemi-
se tõttu. Neljandalt kohalt 
tulnud Kait Kompus suutis 
viiendal tiirul eesolijatest 
mööduda ning sõidu võita. 
Tema järel lõpetasid Kaspar 
Kangur ja viiendalt kohalt 

tulnud Martin Toovis.
Teise sõidu võiduga 

kindlustas Kait Kompus ka 
endale teise etapi võidu. 
Teiseks tuli Meelis Jürgen-
son ja kolmandaks Kaspar 
Kangur.

Samal päeval sõideti ka 
quad 100 ja quad 200 masi-
naklassides. Quad 200 ma-
sinaklassis võidutses mõle-
mas sõidus Kait Kompus, 
teine oli Ralfs Reinfelds 
ja kolmas Kaspar Haibas. 
Kaidor Kompus lõpetas 
viiendana.

Quad 100 masinaklassis 
oli mõlemas sõidus esime-
ne Jenss Lootus, teine oli 
Martin Adamson ja kolmas 
Kristjan Miezitis.

18. juulil sõideti Lätis 
Stelpes Läti karikavõist-

luste IV etapp. Quad 200 
klassi esikolmik oli Kait 
Kompus, Ralfs Reinfelds ja 
Kaspar Haiba. Kaidor Kom-
pus oli kümnes.

19. juulil sõideti Jõgeval 
Linnamäe krossirajal Ees-
ti meistrivõistluste kolmas 
etapp motokrossis. Quad 
200 esikolmik oli sama mis 
Lätis: esimene Kait Kom-
pus, teine Ralfs Reinfelds 
ja kolmas Kaspar Haiba. 
Kaidor Kompus saavutas 
viienda koha. Quad 100 
esikolmik oli Kevin Saar, 
Martin Adamson ja Dairis 
Virkstenis. Quad open klas-
sis saavutas esikoha Lä-
ti võistleja Artis Rasmanis, 
teine oli Priit Järvloo ja kol-
mas Kaspar Kangur.

Kaido Kompus

17. juulil toimus Jõge-
va linnastaadionil III lii-
ga Lõuna vooru I mäng 
Jõgeva SK Noorus 96 - FC 
Elva II, mille võitis Jõge-
va meeskond tulemusega 
2:1 (1:0).

Esimese vooru eda-
si lükatud mängule ei 
saanud FC Elva II min-
na oma parimas rivistu-
ses, kuid sellegipoolest 
oli võistkond koos.

Mäng algas kodu-
meeskonna surve ja või-
malustega, kuid parima 
momendi eest hoolitses 
hoopis elvakate ründaja 
Süld, kes sai esimesena 
jaole väravavahi pillatud 
pallile, aga terava nurga 
alt sooritatud löök lendas 
väravast mööda. 20. mi-
nutil kasutasid SK Noorus 
96 mängijad ära elvakate 
peataoleku ja Ingveri 20 
meetrilt sooritatud löök 
lendas Käkkile püüdma-
tult värava ülanurka. 
Peale väravat mängupilt 
muutus ja FC Elva II män-
gijad näitasid isu ja taht-
mist. 38. minutil oli viigi-
väravale lähedal Bussov, 
kelle kauglöök väravalat-
ti lendas. FC Elva II oli ka 
mitu ohtliku nurga- ja ka-
ristuslöögi momenti, kah-
juks nendest midagi oht-
likku ei sündinud.

Teine poolaeg oli ta-
savägisem ja võimalu-
si tekkis mõlema värava 
all. Paaril korral käis pall 
ka elvakate väravalatis ja 
oma oskusi tuli näidata 
Jõgeva väravavahil. Põhi-
sündmused arenesid ala-
tes 79. minutist, kui SK 

Noorus 96 suurepärasest 
kauglöögist eduseisu kas-
vatas. Juba minut hiljem 
pääses Jõgeva väravava-
higa 1-1 Kerro, kes suutis 
väravavahi üle mängida, 
kuid väravajoonel koper-
danud kaitsja suutis män-
guvahendile kannaga et-
te jääda. Ka selles män-
gus kehtis jalgpalli kir-
jutamata reegel: “kui ise 
ei löö, siis lööb vastane”. 
Seekord hoopis oma vä-
ravasse! 84. minutil jäi 
Kerro tsenderdusele õn-
netult ette vastaste kaits-
ja Allas, kelle seljast pall 
väravavahile püüdma-
tult võrku lendas. Män-
gu tuli taas elu ja FC El-
va II muutis asetust veel-
gi ründavamaks, et vii-
gipunkte püüda. 87. mi-
nutil tabas aga elvakaid 
ebaõnn, kui Käos vastas-
te pealelööki väljaspool 
karistusala käega män-
gis. Kohtunik tegi õiglase 
otsuse – eemaldamine! 
Väravasuule asus Bussov, 
kes püüdis kohe vastaste 
karistuslöögi. Mängu lõ-
pus üritasid elvakad mee-
letult, tõid mööda löödud 
pallid ise vastastele, kuid 
sellest jäi väheks. Mäng 
lõppes 2:1 kodumeeskon-
na võiduga.

FC Elva II koosseisus 
mängisid Arvo Käkk (46. 
Kauri Käos), Taavi Aas-
mäe, Priit Pastak, Veiko 
Haan, Veiko Kütt, Tarmo 
Kerro, Laur Nurme, Karl 
Bussov, Kaarel Tinn, Kau-
po Süld (53. Juri Sirokov), 
Evert Soonberg.

Marek Naaris

Kõva võitlus ei toonud võitu

Kait Kompus kaks 
korda poodiumil

FC ELVA 99 TULEMUSED

 06.07 FC Elva - VSS Twente (FIN) 2:1. Väravad: Vent, 
Kõivik. FC Elva - HooGee (FIN) 2:0. Väravad: Pastak, 
Vent.

 07.07 FC Elva - HJK (FIN) 0:3. FC Elva - Kasysi-Tiikerit 
(FIN) 3:0. Väravad: Liinar 2, Kõivik.

 08.07 FC Elva - FC Pohu (FIN) 2:1. Väravad: Kõivik, 
Vent. FC Elva - KP 75 (FIN) 4:0. Väravad: Liinar 3, Vent.

 09.07 FC Elva - PK 35 (FIN) 1:1. Väravad: Vent. FC Elva 
- JK Pärnu Vaprus (EST) 0:3.

 FC Elva 99 võistkonnas mängisid Erik Vaarmann, 
Sander Üllim, Romet Pastak, Markus Lokk, Remi Kõivik, 
Roland Liinar, Kristjan Vent, Ragnar Sikk, Remi Roosman, 
Henry-Jan Kesperi. Treenerid Veiko Haan ja Gunnar 
Pastak.

FC ELVA 98 TULEMUSED

 06.07 KP-75/Robin (FIN) - FC Elva 1:2. Väravad: Tilga 
2. FC Elva - EBK/Fire (FIN) 0:0.

 07.07 Honka/Tapiola-98/Musta (FIN) - FC Elva 2:0. FC 
Elva - PETO (FIN) 1:0. Väravad: Sarv.

 08.07 FC Elva - Tips/P98/Vihreät A (FIN) 4:0. Väravad: 
Linde 2, Sarv, Käos.

 09.07 FC Elva - Valtti Vihreät (FIN) 5:1. Väravad: Sarv, 
Linde, Tilga, Sumberg, Toom (pen.).

 09.07 FC Elva - TuNL Valkoinen (FIN) 0:3.

FC Elva noorte võist-
konnad osalesid 5.-9. 
juulini Helsinki Cup 
2009 turniiril Soo-
mes. Võrreldes 2005. 
aastaga, kui ei saavu-
tatud just häid tule-
musi, on tänavu ette 
näidata paremad ko-
had.

Kristjan Moorast, treener

Meie poisid näitasid nel-
ja päeva jooksul väga ilu-
sat mängu ja suurt võitlus-
tahet, tihti jäime vaid reali-
seerimisega hätta. Esimene 
mäng olime vastasest pea-
jagu üle, kuid ei suutnud 
väravat lüüa enne kuni vas-
tane oma ainsa võimaluse 
kontrast realiseeris. 0:1 ta-
ga olles suutsime hakata ka 
oma võimalusi ära lööma, 
võites 2:1.

Teine mäng kulges sar-
naselt esimesele, ei suude-
tud kuidagi väravat lüüa, 
võimalused võimaluste ot-

sa, viimasel sekundil taba-
sime veel ka posti ja lõpuvi-
leks jäi tulemus 0:0, kaota-
sime selles mängus 2 punk-
ti, poisid olid nukrad, kuigi 
turniir alles algusjärgus.

Kolmas mäng oli alagru-
pi hetkeliidriga. Alustasime 
mängu ettevaatlikult, vas-
tane kontrollis mängu kind-
lalt. Kaotasime palli ja vas-
tane nõelas teravalt, nende 
ründaja pääses väravavahi-
ga 1-1 ja tõstis palli meister-
likult üle väravavahi. Sel-
lele järgnes kohe ka teine 
kiire värav. Teisel poolajal 
suutsime mängida võrdselt 
ja vastast suruda, kuid kok-
kuvõttes tuli võtta 0:2 kao-
tus. Paar tundi oli aega ko-
sumiseks ja ees ootas nii-
öelda “surmamäng”, ainult 
võit hoidis meid veel elus.

Neljas mäng algas pärast 
mitu tundi sadanud padu-
vihma, järgnes soojendus 
soojenduse otsa, kuid asja-
tult, enamus poisse oli läbi-
märjad ja külmunud. Kuid 

siiski suutsid nad män-
guks ennast kokku võtta 
ja maksimumi anda. Mäng 
oli kindlalt meie kontrol-
li all, kuid vesine väljak ja 
väga väike, nr. 3 mängu-
pall segas meil värava saa-
mist. Lõpuks suutsime ikka-
gi kuidagi ühe värava lüüa 
ja võitsime 1:0. Kiirustasi-
me ruttu koju, et kõik soo-
ja ja uueks päevaks valmis-
tuma saaksid.

Viiendas mängus avanes 
meie mäng lõplikult. Suutsi-
me luua taaskord palju või-
malusi ja neid ka  realisee-
rida. FC Elva 99 oli tulnud 
meid fännama ja nende sil-
me all lõime väravaid igale 
maitsele. Lõppskooriks 4:0 
võit ja alagrupis läks seis 
palju helgemaks.

Alagrupi viimases män-
gus näitasime taas üleole-
kut, võit 5:1. Jala sai val-
geks ka meie väravavaht, 
kes realiseeris penalti. Ees-
märgiks seatud edasipääs 
alagrupist sai ka kindlalt 

täidetud. Lõpptulemuseks 
alagrupis 4 võitu, 1 viik ja 1 
kaotus alagrupi võitjale (hi-
lisemale Helsinki Cupi võit-
jale Honka Tapiolale).

1/32 finaalidest välja-
kukkumisel sai saatuslikuks 
lühike varumeestepink ja li-
saks poiste suur vaimne ja 
füüsiline väsimus (metroo-
ga ja bussidega linnas staa-
dionite otsimine, enamus 
poistest tulid otse tantsu-
peolt, olles kodust eemal 
pea kaks nädalat). Selle 
mängu kaotasime 0:3. Aga 
kõik olid väga tublid ja and-
sid endast maksimumi ning 
meie esimest suuremat tur-
niiri võime lugeda igati õn-
nestunuks, lõpuks jäädi ja-
gama 17.-32. kohta.

FC Elva 98 koossei-
sus mängisid Christop-
her Toom, Kris Käos, Karel 
Kaupmees, Karl Kimmel, 
Silver Linde, Karel Sarv, 
Karel Tilga, Martin Täär, 
Arnold Sumberg.

Noored näitasid ennast Soomes heast küljest

Kait Kompus Pärnu kuninga quad open poodiumi kõrgemal astmel. Vasakul Meelis Jürgenson ja paremal Kaspar 
Kangur. Foto: erakogu
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Kasumetsa küttekontor müüb 
küttepuid kojutoomisega. Tel. 
734 9800, 529 2305

Müüa lõhutud küttepuud koju-
toomisega. 510 4498

Müüa küttepuid (kask, lepp) ko-
jutoomisega. 5353 0668

Linnu talu müüb Hy-Line tõugu 
pruune 11 kuud munenud kanu 
40 kr/tk L 25.07 Rõngus 7.30, 
Elva Konsumi parklas 8.00, Tartu 
Turuhalli parklas 8.30. Tel 5559 
4530, 503 1485, 501 7500

Müüa sise- ja välisvoodrilauda, 
saunavoodrit. Vedu. Tel. 5650 
7888 www.profiillaud.ee

Pubi Vapper Mäger pakub tööd 
koristajale. Info 730 3616, 504 
9035

1a 3k vanune poiss ootab hoid-
jat. 5556 9903

Ehitusprahi (eterniit ja klaas), 
kodutehnika ja mööbli äravedu. 
513 2927

Baltic Roof Service teostab ka-
tuse- ja fassaaditöid. 5562 0678 
www.brs.ee

Plaatimis- ja santehnilised tööd, 
saunade ehitus. Vanast vanni-
toast uus! 5399 1106

Garaažide, kuuride, grillmajade 
ehitus. Korterite renoveerimine. 
5555 8041

Tänavakivide paigaldus, haljas-
tus. 5399 1106

OÜ Nikpo teeb katlamajade, küt-
tesüsteemide, maaküttesüstee-
mide ja santehnilisi töid. Garantii. 
506 8509

Starterite, generaatorite remont. 
Hüdrovoolikud ja tarvikud. 529 
1979; 730 3607

Ohtlike puude langetamine, võ-
salõikus. Tel. 5810 8597

Elektri- ja nõrkvoolutööd, san-
tehnilised tööd, muru niitmine. 
www.mano.ee. Tel. 520 8970

Pottsepatööd. 5348 0240

Üürile anda garaažiruumid ala-
tes 10 krooni m². Tel. 503 2954

Soovime üürida 1-toalise korte-
ri Elvas. Tel. 5669 6907

LÜHIDALT

Sügav kaastunne omastele
EVALD LOIDI
surma puhul.

Mälestavad töökaaslased 
endisest võitööstusest

Aegu kestnud elutee
jõudis vaikselt lõpule...

Avaldame kaastunnet 
Vaikele, Milvile, Lembitule, Ragnarile

 ja Lilja perele kalli 
EVALD LOIDI

lahkumise puhul.

Perekonnad A. Leet, M. Leet ja Lumet

*Muutus haigus- ja 
hooldushüvitiste maks-
mise kord. Uus kord keh-
tib haigus- ja hooldusleh-
tedele, mille töövabastu-
se algus on 1. juuli 2009 
või hiljem.

-haigushüvitist ha-
katakse kindlustatule 
maksma alates haigestu-
mise 4. päevast;

-haigestumise 4. päe-
vast kuni 8. päevani mak-
sab haigushüvitist töö-
andja 70% töötaja viima-
se kuue kuu keskmisest 
töötasust;

-alates haigestumise 9. 
päevast maksab haigus-
hüvitist haigekassa. Hü-
vitis on 70% töötaja eel-
mise kalendriaasta sot-
siaalmaksuga maksusta-
tud kalendripäeva kesk-
misest tulust. (Kuni 1. 
juulini maksis hüvitist 
haigekassa alates teisest 
päevast. Hüvitise suurus 
ühe haiguspäeva eest oli 
80% eelmise aasta ühe 
kalendripäeva keskmisest 
sotsiaalmaksuga maksus-
tatud tulust);

-raseduse ajal haiges-
tumise või vigastumise 
puhul maksab haigushü-
vitist haigekassa alates 2. 
päevast; hüvitis on 70%;

-alla 12-aastase lap-
se põetamisel makstak-
se kindlustatule hool-
dushüvitist 80% eelmi-
se kalendriaasta sotsiaal-
maksuga maksustatud 
kalendripäeva keskmi-
sest tulust (senise 100% 
asemel). Hooldushüviti-
si maksab jätkuvalt vaid 
haigekassa.

*Jõustus töölepingu-
seadus. Uus seadus viib 
Eesti tööõiguse kooskõl-
la eraõiguslike printsii-
pidega ning muudab õi-
gusruumi selgemaks. Mi-
tu seni kehtinud seadust 
asenduvad ühe tervikliku 
õigusaktiga, võimaldades 

tööandjal ja töötajal liht-
samalt aru saada, mil-
lised on nende õigused 
ja kohustused. Kaotatud 
on tööõiguse formaalsed 
sätted ja vähendatud hal-
duskoormust.

*Alates 1. juulist pea-
vad renditööjõu vahenda-
jad olema registreeritud 
majandustegevuse regist-
ris. Vastasel juhul ei ole 
neil enam tegutsemisõi-
gust. Renditöö mõiste tu-
leb uuest töölepingusea-
dusest. Sellega lepitak-
se kokku, et töötaja teeb 
tööd, alludes kolmanda 
isiku (kasutajaettevõtja) 
juhtimisele ja kontrollile. 
Registreerimise kohustus 
tuleneb tööturuteenuste 
ja –toetuste seadusest.

*Muutus matusetoetu-
se saajate ring. Riiklikku 
matusetoetust makstak-
se ainult valla- või linna-
valitsusele matuse kor-
ralduse kulude osaliseks 
katmiseks. Valla- või lin-
navalitsus korraldab ini-
mese matust juhul, kui 
lahkunu on tundmatu 
või omasteta. Matusetoe-
tust eraisikutele enam ei 
maksta.

*Lapsevanemate õppe-
laenu kustutamine. Seni 
kustutas riik osaliselt õp-
pelaenu vanematel, kes 
kasvatasid kuni 5-aastast 
last. Lapsevanematel, kes 
on vastava taotluse tei-
nud enne 1. juulit 2009, 
kustutatakse laen osali-
selt. Peale 1. juulit esita-
tud õppelaenu kustuta-
mise taotluse esitamisel 
õppelaenu enam ei kus-
tutata. 

*Alates 2009. aastast 
ei maksta lastele kooli-
aasta alustamiseks enam 
450 krooni suurust kooli-
toetust.

Sotsiaalministeerium

Muudatusi 1. juulist

Alates 1. augustist ku-
ni 31. detsembrini on töö-
tuskindlustuse makse-
määrad töötajale 2,8% ja 
tööandjale 1,4%. Maksu-
määra tõstmise vajadust 
põhjendatakse vajaduse-
ga katta  majanduslangu-
se ja uue koondamisregu-
latsiooni mõjul suurene-
vaid töötukassa kulusid. 
Selle aasta töötuskindlus-
tushüvitiste kuluks prog-
noositakse 1,867 miljar-
dit, mis jaguneb prog-
nooside kohaselt 57 475 
inimese vahel.

Koos majanduslanguse 
ja töötuse kasvuga tõuseb 
oluliselt nii uute regist-
reeritud töötute kui hü-
vitisesaajate arv. Rahan-

dusministeeriumi kevadi-
se makroprognoosi riski-
stsenaariumi järgi tõuseb 
sel aastal töötuse määr 
üle 13 protsendi ning 
töötute arvuks prognoo-
sitakse 91 500 inimest.

Uued maksemäärad 
hakkavad kehtima kas-
sapõhiselt 2009. aasta 
1. augustist tehtud väl-
jamaksetele, olenemata 
sellest, millise perioodi 
eest väljamakse tehakse. 
Seega esimest korda dek-
lareeritakse uute makse-
määradega töötuskind-
lustusmaksed augustikuu 
vormil TSD, mille esita-
mise tähtaeg on 10. sep-
tember.

Maksu- ja tolliamet

1. augustist tõuseb taas 
töötuskindlustuse maksemäär

TÖÖTUSKINDLUSTUSMÄÄRA %
 töötaja tööandja
 2003-2005 1 0,5
 2006-2008 0,6 0,3
 1.01.2009-31.05.2009 0,6 0,3
 1.06.2009-31.07.2009 2 1
 1.08.2009-31.12.2009 2,8 1,4

Sügav kaastunne 
Milvile ja Lembitule

EVALD LOIDI
kaotuse puhul.

Anu ja Indrek lastega

Siiras kaastunne 
Maarikale perega kalli

AIVAR LALLI
surma puhul.

Haljand perega

Avaldame sügavat 
kaastunnet abikaasale

ja pojale perega
TERESE KUBJA

kaotuse puhul.

Arvo perega

Sügav kaastunne 
Milvile perega kalli

EVALD LOIDI
kaotuse puhul.

Sirje, Kristina, Mare ja Kersti

Vaid südamesoojus on 
see, mis kiirelt ei jahtu,
maamulla rüpest ta
mälestusi tagasi toob...

Avaldame kaastunnet 
Milvile perega kalli

EVALD LOIDI
kaotuse puhul.

Laulukaaslased AVE koorist
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ELVA KAUBANDUSKESKUSES ja ARBIMÄEL

Hele õlu Puls Extra Lager 0,5l purk+pant 13.90 L/27.80 7.90 L/15.80

Hele õlu Saku Originaal 0,5l purk+pant 12.90 L/25.80 9.90 L/19.80
Tähelepanu! Tegemist on alkoholiga. Alkohol võib kahjustada teie tervist!

Pirn Guyot varajane kg   16.90
Tualettpaber Serla Orava 2* 4rulli 17.90 rull/4.47 11.90 rull/2.97

Naeru juust 350g 33.40 kg/95.42 23.50 kg/67.14

Perešašlõkk 1kg (Rakvere LK) 70.90  52.90
Sea abaliha kondita vp.kg (Rakvere LK) 79.90  59.90

ERITI HEAD PAKKUMISED kuni 26. juulini!

RIPSMETUŠID

-15%

PARFÜMEERIA 
OSAKONNAS

TEKID, PADJAD 
VOODIPESU -20%

ELVA KONSUMIS 

Kaupluses
KODU&TEHNIKA

-5%KÜLMIKUD
PESUMASINAD

Soodustused 
kehtivad 
Säästukaardi 
esitamisel!

SUVERÕIVASTE LÕPUMÜÜK 
kuni -70%

31. juuli 20.00
ElvaLaululava

Peaosas

Helgi Sallo

JOHN PATRICK 
komöödia kahes vaatuses

Lavastaja Ivo Eensalu

vana baskini teatri suvelavastus
Pileti hinnad eelmüügist 110.-/135.-  / Etenduse päeval pilet kallim!
Piletid müügil Piletilevi ja Piletimaailma müügipunktides, Statoili 
teenindusjaamades ning enne etenduse algust kohapeal!


